

Please read all the introduction (page 1 - 7) of the Khmer Dictionary to understand as how the Khmer language should be written.

ទី ១

INTRODUCTION

សម្រាប់បោះពុម្ពត្រាទី ៥

វិទនានុក្រមខ្មែរ នេះបានចាប់កំណើតឡើងដោយមានព្រះរាជប្រកាសលេខ ៦៧ ចុះថ្ងៃទី ៤ ខែធ្នូ គ.ស. ១៩១៥ (ព.ស. ២៤៥៨) តាំងគណៈកម្មការមួយក្រុមធំឲ្យរៀបចំ ដូចមានព្រះនាមនិងនាម ក្នុងការម្កកថាបោះពុម្ពត្រាមុនៗនោះស្រាប់ ។ មុននឹងផ្ដើមការរៀបរៀង, គណៈកម្មការបានប្រឹក្សាយ៉ាង យូរ ក៏មូលមតិគ្នាជាឯកច្ឆន្ទដូចរាយខាងក្រោមនេះ ៖

១១- ស្រៈពេញតួ ឱ ដែលពីដើមយកសញ្ញា (~) នេះ ហៅថា សក់-ក ដាក់ពីលើជាជំនួស តួ ក ប្រកបជា ឱក ប្រើការសរសេរជា ឱក្សា, ឯកឱ យើងមិនប្រើក្នុងវិទនានុក្រមដែលត្រូវបង្កើតនេះទេ ព្រោះលែងប្រើយូរឆ្នាំហើយ ត្រូវប្រើ ឱកញ៉ា, ឯកឱក នេះវិញ ។

១២- ស្រៈ ឱ ដែលយកអក្សរ រ ដាក់ពីលើ ឱ ជាតួប្រកបឲ្យមានសំឡេងជា ឱរ (អុរ ឬ អូរ) ត្រូវ រក្សាទុកឲ្យនៅដូចដើម សម្រាប់ប្រើពាក្យ ឱ, ឱក, ឱដំ, ឱជ្រឹង, ឱទិន, ឱណាល, ឱម៉ាល់, ឱឡ, ឱឡឹក, ឱឡោក ជាដើម ។

១៣- ស្រៈ ឱ ត្រូវទុកឲ្យនៅដូចដើម, ប៉ុន្តែត្រង់ពាក្យ ឱ មួយម៉ាត់នេះ ត្រូវប្រើជើង យ ភ្ជាប់ជា តួប្រកបដូចពីដើម រាប់ថាជា អញ្ញត្រសញ្ញ ចុះ កុំប្រើជា ឱយ ឬ អោយ ព្រោះសម្ដីខ្មែរយើងមាន អញ្ញត្រ- សញ្ញ ក៏គ្រលដែរ ។ ក្រៅពីពាក្យ ឱ មួយម៉ាត់នេះ ត្រូវប្រើអក្សរជាតួប្រកបទាំងអស់ លែងប្រើជើង អក្សរជាតួប្រកប ។

១៤- ស្រៈ ឯ និង ញ នេះក៏ត្រូវទុកដែរ, ប៉ុន្តែ ញ នេះទុកសម្រាប់ប្រើបន្តិចបន្តួច ចំពោះវគ្គពាក្យ ដែលប្រើ អៃ ជាជំនួសពុំបានប៉ុណ្ណោះ ដូច ញដំ, ញយា, ញឯ ជាដើម ។

១៥- ស្រ: ឌី ដែលយកអក្សរ រំ ជាក់ភ្ជាប់នឹង ឌី ឲ្យមានសំឡេងជា អោរ ឬ អៅ នេះក៏ត្រូវទុក
ដែរ សម្រាប់ប្រើខ្លះបន្តិចបន្តួចតាមដោយត្រូវការ ប្រើនៅគេរៀបពាក្យសំស្រ្កឹតជាដើម ។

១៦- អញ (អាញ), អ្នក (ខាក់), នេះ (នេះ), នោះ (នោះ), ហោង (អ្នង) ពិនិត្យសិលាចារឹក
ឃើញប្រើយូរណាស់ហើយ តាំងពីសម័យ យសោវរ្ម័ន (មហានគរ) របស់ប្រទេសកម្ពុជាយើង, ត្រូវ
ទុកឲ្យនៅដូចដើម ព្រោះប្រើជាប់ដរាបមកត្រូវដែលកែប្រែទេ, រាប់ថាជា អញ្ញត្រសព្វ ទៅចុះ ព្រោះមាន
សំឡេងផ្សេងពីសរសេរ ។

១៧- ពាក្យដែលមានប្រក្រតដើមជាបាលីប្រើក្នុង បី ត្រូវលែងប្រើក្នុង បី នេះជាជំនួស ដូចជា ឋាន,
ឋានៈ, ឋានន្តរ, បិត ជាដើម កុំប្រើជា ថាន, ថានៈ, ថានន្តរ, បិត; ពាក្យបាលីដែលមានប្រក្រតជា បិ
លែងប្រើជា បី ដូចជា ថាមពល, ថាវរកម្ម, មហាថេរ ជាដើម កុំប្រើជា ថាមពល, ថាវរកម្ម, មហា-
ថេរ ។

១៨- អក្សរយោសៈនៅពីខាងដើម ហិ កុំបាច់ប្រើត្រសព្វ (្រ) ឲ្យជា ហិ ដូចជា ជំហម, ជំហរ,
ទាហាន ជាដើម កុំប្រើជា ជំហិម, ជំហិរ, ទាហាន ។

១៩- អក្សរអេយោសៈនៅពីខាងដើមឬពីខាងលើអក្សរដែលត្រូវសម្លាប់ ទើបមានសំឡេងតូចគឺ
ង, ញ, ន, ម, យ, រ, ល, រំ មិនត្រូវសម្លាប់ដោយមូសិកទន្ត (្រ) នេះទេ ដូចជា កិរិយា, ចរិយា, សម្ងាត,
សម្លេង, ខ្នាត, ក្មេង, សន្យា, ស្រែក, ស្នា, ស្វាយ ជាដើម ។ ប៉ុន្តែ សម័, ម័ដ្ឋ ជាដើម ត្រូវសរសេរ
យ៉ាងនេះឯង ។

១១០- ពាក្យទាលជាស្រ: អិ ដែលអត ក្នុង ប្រកបហៅថា ពាក្យកំព្រា ដូចជា កិ (កមនុស្ស
សត្វ), ង (ឯស្ថិត), ល (លមើល), ស (សម្បទា) ជាដើមនេះ គណៈកម្មការដំបូងបានបង្កើតសញ្ញាថ្មី
មួយហៅថា អិឌ្រិចន្ត មានសណ្ឋានស្រដៀងនឹងចំណិតសាច់ដូង ប៉ុន្តែផ្ទាប់ (្រ) នេះប្រើជាក់ពីលើ ដូចជា

ឈឹក, ឈើកដាក់ឈើក, ទូកង, ថាលិមើល, ឈើបលើ, កុកសិកិ, ដើស កុំឲ្យច្រឡំក្នុងការគោន ។

១១១- កិរិយាសព្ទបុគ្គលសព្ទពាល គឺមានអក្សរមិនតម្រូវប្រើត្រូវតែ មិនធ្វើជើង ដល់ចេញមក ជានាមសព្ទត្រូវប្រើរាយ គួ ដូចជា កត់ កិ. > កំណត់ ន.; កាត់ កិ. > កំណាត់ ន.; ដឹង កិ. > ដំណឹង ន.; ដើរ កិ. > ដំណើរ ន.; តូច គុ. > តំណាច ន.; ទាប គុ. > ទំនាប ន.; ធំ គុ. > ទំហំ ន. ។ ល ។

១១២- កិរិយាសព្ទបុគ្គលសព្ទដែលមានអក្សរតម្រូវប្រើធ្វើជើង ត្រូវតែ ដល់ចេញមកជានាមសព្ទ ត្រូវតម្រូវដូចជា ក្រង កិ. > កម្រង ន.; ក្រាស់ គុ. > កម្រាស់ ន.; ស្តី កិ. > សម្តី ន. ។ ល ។ កិរិយាសព្ទ ជាភក្តីកំចក (សម្រេចអំពើខ្លួនឯង) ចេញទៅជាកិរិយាសព្ទជាហេតុកក្តីកំចក (ញ៉ាំងអ្នកដទៃឲ្យសម្រេច អំពើ) ក៏មាន ដូចជា ខ្នាត់ កិ. (កត្ត.) > កម្មាត់ កិ. (ហេតុ.); ខ្លាយ កិ. (កត្ត.) > កម្មាយ កិ. (ហេតុ.) ។ ល ។ ប៉ុន្តែសព្ទខ្លះ ដែលតម្រូវតុំកើតក៏មាន ដូចជា ភ្លឺ កិ. (កត្ត.) > បំភ្លឺ កិ. (ហេតុ.); ផ្លើស កិ. (កត្ត.) > បំផ្លើស កិ. (ហេតុ.); ឃ្លាត កិ. (កត្ត.) > បង់ឃ្លាត កិ. (ហេតុ.) ។ ល ។

ត្រង់ ១០ គណៈកម្មការដំបូងបានបង្កើត អង្គប្រឹក្សា ប្រឹក្សាការសរសេរខ្លះបណ្តើរៗហើយ ប៉ុន្តែ ថែវវិទ្យាសាស្ត្រព្រះមានអ្នកកំរើដាស់ ។ គួរឲ្យនឹកស្តាយណាស់ ។ សព្វថ្ងៃនេះកាលបើប្រទេស ពាក្យកំប្រាម្តងៗ ក៏ទៅជាសរសេរដោយប្រើគំនូស (-) នេះរំងង កុកសិ-កិ, ទូក-ង, ឈើប-ល ដើម្បី កុំឲ្យច្រឡំជា កុក-សិកិ, ទូ-កង, ឈើប-ល ។ល។ គណៈកម្មការមានសង្ឃឹមថា តទៅក្នុងអនាគតកាល, គង់តែអស់លោកអ្នកអក្សរសាស្ត្រខ្មែរនឹងបង្កើតសញ្ញាបែបណាមួយឲ្យជាជំនួសអង្គបន្ទះនោះតុំខាន ទោះ លែងលក្ខណៈសញ្ញានោះឲ្យមានទ្រង់ច្រាយយ៉ាងណាក៏ដោយ ដ្បិតមានលំអានក្នុងសិលាចារឹកខ្មែរក្នុងសម័យ បុរាណជាតម្រូវស្រាប់ហើយ គ្រាន់តែលែកទ្រង់ច្រាយឲ្យគួរដល់ការប្រើប៉ុណ្ណោះ ។

ត្រង់ ១១ និង ១២ គណៈកម្មការដំបូងបង្អស់គ្រាន់តែមានយោបល់យល់ឃើញ ប៉ុន្តែតុំអាចហិ-ន សម្រេចដោយដាច់ខាតទេ, ព្រោះត្រង់ផ្ទុយនឹងទម្លាប់ដែលប្រើតាមតែបានមកយូរហើយ, ដូចជាអស់- លោកអ្នកខ្លះសរសេរ ដំរាប់, ខ្លះ ដំម្រាប់, ខ្លះ តំរាប់, ខ្លះ តម្រាប់ ជាដើម គឺធ្លាប់ដៃយ៉ាងណា ក៏ប្រើ

Please read this section, plus 10 & 11 above and next page before making a suggestion.

យ៉ាងនោះទៅ តាមតែបាន ។ លុះគណៈកម្មការយល់ឃើញខាងក្រោយយ៉ាងនេះហើយ ក៏សម្រេចចិត្ត
ថា ត្រូវទុកឱ្យនៅតាមទម្លាប់នោះខ្លះទៅសិនចុះ ។ ល ។

ខ្ញុំថ្ងៃនេះសេចក្តីអំពីប្រវត្តិនៃវចនានុក្រមនេះជាសន្លឹក មិនសព្វគ្រប់តាមដំណើរការណ៍ដែលកន្លងទៅ
ហើយនោះទេ, ខ្ញុំថ្ងៃនេះដោយអង្វើខ្លះគ្រាន់តែឱ្យអស់លោកបានជ្រាប ហោរតែខានប៉ុណ្ណោះ ហើយ
អស់លោកនឹងបានជួយឧបត្ថម្ភវចនានុក្រមនេះឱ្យមានការលូតលាស់ចម្រើនទៅតាមសម័យនិយម នាអ-
នាគរកាល ។ វចនានុក្រមខ្មែរទាំង ២ ភាគនេះជាសម្បត្តិរបស់ពុទ្ធសាសនបណ្ឌិត្យក្រុងភ្នំពេញ គឺជា
របស់រាជរដ្ឋាភិបាលតាំងពីចាប់ផ្តើមបោះពុម្ពត្រាទី ១ មក ពុំមែនជាសម្បត្តិរបស់ឯកជនទេ ។ ព្រះរាជ-
ប្រកាសលេខ ៦៧ ចុះថ្ងៃទី ២ ធ្នូ ១៩១៥ ឱ្យឈ្មោះថា វចនានុក្រមខ្មែរបស់រាជការ ប៉ុន្តែកាលដែល
បោះពុម្ពត្រាទី ១ ជាដំបូងបង្អស់នោះ អស់លោកកុំឱ្យយល់សេចក្តីក្នុងសម័យនោះ សុំថាឱ្យដាក់ឈ្មោះ
ត្រឹមតែថា វចនានុក្រមខ្មែរភាគទី១ ភាគទី២ (DICTIONNAIRE CAMBODGIEN Tome I Tome II)
កុំដាក់ពាក្យថា របស់រាជការ ព្រោះបើដាក់ឈ្មោះថា របស់រាជការ ក៏ទៅជាបង្ខំឱ្យគេប្រើតាមទាំងអស់គ្នា
ដោយដាច់ខាត, ដោយហេតុនេះ ត្រូវទុកឧទាហរណ៍ឱ្យគេទៅសិនចុះ បើអ្នកណាគេមិនត្រូវការប្រើតាម
ក៏ឥតបើមានកំហុសអ្វីឡើយ, យូរៗទៅគង់តែនឹងប្រើតាមទាំងអស់គ្នាឯងៗទៅទេ ។

ដល់មកកាលជាខាងចុង គ. ស. ១៩៦៧ លោកនាយកវចនានុក្រមពុទ្ធសាសនបណ្ឌិត្យក្រុងភ្នំពេញ បាន
ចាត់ការបោះពុម្ពវចនានុក្រមខ្មែរនេះជាត្រាទី ៥ ថែមទៀតទៀត ក៏បានតាំងគណៈកម្មការ ២ រូបគឺ
១- ព្រះស៊ាលីនមុនី ភិប. គូរ (ចន្ទមន្តលោ), ២- ព្រះបិណ្ឌកធម្ម មុម- សុម (សន្និដ្ឋត្តរោ) ទាំង ២ រូប
នេះជាសមាជិកវចនានុក្រមវិប្រព្រះវិប្រកបដកក្នុងពុទ្ធសាសនបណ្ឌិត្យ ក្រុងភ្នំពេញ; ៣- លោក
ញ៉ង - សៀង នាយលេខាធិការជាន់ខ្ពស់នៃសមាគមអ្នកនិពន្ធខ្មែរក្រុងភ្នំពេញ (អតីតអគ្គលេខាធិការវចនានុ-
សាសនបណ្ឌិត្យ), ៤- លោក ថៃង - សំអី អ្នកនិពន្ធតែងសេចក្តីនៅពុទ្ធសាសនបណ្ឌិត្យ; គណៈកម្ម-
ការទាំង ២ រូបនេះជាអ្នកស្តាប់ជំនាញខាងអក្សរសាស្ត្រខ្មែរ, ឱ្យជាអ្នកពិនិត្យផ្ទៀងផ្ទាត់វចនានុក្រមខ្មែរ

រាយក្រួសបាយក្រៀមស្លឹកឈើជ្រូក ពុំទាន់មានឋានៈស្មើនឹងថ្នល់ដែលចាក់ជ័រយ៉ាងគ្រាស់រលើបរលង
នៅឡើយទេ; ក្នុងអនាគតកាលមិនយូរឆ្នាំប៉ុន្មាន ទើបអាចនឹងឡើងឋានៈស្មើនឹងថ្នល់ចាក់ជ័ររលងរលើប
ពុំទាន់ឡើយ, គួរឲ្យខ្ញុំនឹកស្តាយណាស់ ដោយមិនបានឃើញឋានៈខ្ពង់ខ្ពស់របស់វេទនាទុក្រមខ្លះនេះ ។

ការពិនិត្យក្រោយនេះ, ខ្ញុំបានថ្លែងការណ៍យ៉ាងពិស្តារ ឲ្យគណៈកម្មការទាំង ៤ រូបបានដឹងអំពី
យោបល់នៃគណៈកម្មការមុនដំបូងដែលខ្ញុំបានពោលហើយខាងលើ, គណៈកម្មការទាំង ៤ រូបក៏មាន
យោបល់ព្រមគ្នាជាឯកច្ឆន្ទ៍ថា ត្រូវយើងយកយោបល់របស់គណៈកម្មការដំបូងនោះមកអនុវត្ត កុំទុកវេទនា-
ទុក្រមនេះឲ្យនៅសេសសល់ច្រើនពេក ទាំងឲ្យពិបាកប្រើ ពិបាកដោះស្រាយណាស់, ប៉ុន្តែគ្រង់សញ្ញា
ដែលហៅថា អឌ្ឍចន្ទ នោះត្រូវលើកទុកទៅចុះ ព្រោះវិទ្យាសាស្ត្ររូបបាត់ឈ្មោះទៅហើយ បើទុកជាយើង
បង្កើតក្នុងសម័យនេះឲ្យមានរូបសណ្ឋានផ្សេងជាដំបូង សម្រាប់ប្រើដាក់លើ ពាក្យកំព្រា ទាំងប៉ុន្មាននោះ
ក៏ពុំកើតដែរ ។ ឯយោបល់ក្រៅពីនោះ យើងត្រូវអនុវត្តតាមខ្លះ ដើម្បីបើកផ្លូវឲ្យមានឧទាហរណ៍ប្រហូល-
ទូលាយ ឲ្យអស់លោកអ្នកអក្សរសាស្ត្រខ្មែរនាអនាគតនិយមដើរ ផ្សិតក្នុងសម័យសង្គមកម្រិតនិយម ដែល
មាន សម្តេចព្រះនរោត្តម សីហនុ ឧបយុវរាជ ព្រះប្រមុខរដ្ឋ ជាព្រះបិតាអក្សរសាស្ត្រជាតិ ព្រះអង្គសព្វ-
ព្រះរាជប្តីជ័យឲ្យអក្សរសាស្ត្រខ្មែរយើងលូតលាស់ចម្រើននេះ ផ្ទុយគ្នាស្រឡះពីសម័យមុន ឆ្ងាយពីគ្នា
ដាច់ស្រយាលទៅហើយ, យើងគួរសម្រេចតាមយោបល់របស់គណៈកម្មការដំបូងចម្លើសនោះទាន់ខ្លះ
ហើយ ព្រោះមិនដូចសម័យ គ. ស. ១៩១៥ នោះទេ ។ ខ្ញុំនឹងគណៈកម្មការទាំង ៤ រូបក៏បានព្រមព្រៀង
គ្នាជាឯកច្ឆន្ទ៍ តាមយោបល់របស់គណៈកម្មការដំបូងចម្លើសនោះ, មិនទាំងអស់ទេ គ្រាន់តែអនុវត្តតាមខ្លះ
ទុកឲ្យគង់តាមទម្លាប់ខ្លះ ដើម្បីគោរពអធ្យាស្រ័យនៃអស់លោកអ្នកធ្លាប់សរសេររត់គំនិតរត់ដែរទៅហើយ ។

គ្រង់ ១១១- ដែលបានពោលហើយ, យើងសម្រេចថា កិត្ត កិ. > កំណត់ ន.; កប់ កិ. > កំណា
ន.; កល់ កិ. > កំណាល់ ន.; កាត់ កិ. > កំណាត់ ន.; កែន កិ. > កំណែន ន.; គុំ កិ. > គំនុំ ន.; ច
កិ. > ចំណង់ ន.; ជិះ កិ. > ជំនិះ ន., ឈាន កិ. > ជំហាន ន.; ដឹង កិ. > ដំណឹង ន.; ដើរ កិ.

ដំណើរ ន.; ខុស គុ. > កំហុស ន.; ក្លិប គុ. > កំណ្លិប ន.; ទាប គុ. > ទំនាប ន.; ធំ គុ. > ទំហំ ន.; . . .
(មិនគ្រួសារ កម្ពុត, កម្ពុប, កម្ពុល, កម្ពុក, កម្ពែន, គម្ពុ, ចម្ពង់, ជម្ពិះ, ជម្ពាន, ជម្ពឹង, ជម្ពើរ;
កម្ពុះ, កម្ពុច, ទម្ពាប, ទម្ពំ ទេ...) ។ល។

ត្រង់ ខ ១២- ដែលបានពោលហើយដែរ, យើងសម្រេចថា ក្រាល កិ. > កម្រាល ន.; ក្រាស់
គុ. > កម្រាស់ ន.; ខ្លាត់ កិ. (កត្តាចក គឺខ្លាត់ឯង) > កម្រាត់ កិ. (ហេតុកត្តាចក គឺញាត់អ្វីៗ ឲ្យខ្លាត់);
ខ្លាយ កិ. (កត្ត.) > កម្រាយ កិ. (ហេតុ.); ខ្លិល គុ. > កម្រិល ន.; គ្រប កិ. > គម្រប ន.; ឃ្លាន កិ. >
គម្លាន ន.; ច្រូត កិ. > ចម្រូត ន.; ជ្រក កិ. > ជម្រក ន.; ជ្រាប កិ. (កត្ត.) > ជម្រាប កិ. (ហេតុ.),
ជម្រាប ន. (ទីដែលទឹកជ្រាប); ជ្រៅ គុ. > ជម្រៅ ន.; ត្រាស់ កិ. > តម្រាស់ ន.; ត្រិះ កិ. > តម្រិះ ន.;
ត្រេក កិ. > តម្រេក ន.; ស្រែក កិ. > សម្រែក ន.; ស្រេច កិ. (កត្ត.) > សម្រេច កិ. (ហេតុ.) ឬ គុ.;
ស្រោច កិ. > សម្រោច ន.; . . . (មិនច្រើនយក្នុង កំរាល, កំរាស់, កំចាត់, កំចាយ, កំផិល, កំរេប,
កំលាន, ចំរូត, ជំរក, ជំរាប, ជំរៅ, កំរាស់, កំរិះ, កំរក, សំរក, សំរោច . . . ទេ; ប៉ុន្តែមេពាក្យទាំង
អស់នេះជាដើម ដែលធ្លាប់តែសរសេរយក្នុងក្រឹត្យដើមកយូរហើយ យើងក៏ពុំទាន់ហ៊ានសម្រេចតាមយោ-
បលនោះដោយដាច់ខាតដែរទេ, បើត្រូវការសរសេរយក្នុង កំរាល, កំរាស់ ។ល។ តាមទម្លាប់នោះ
សិនទៅក៏បាន ទោះបីក្នុងវចនានុក្រមនេះ យើងបានសម្រេចជាមេពាក្យគម្រួលហើយក៏ដោយ ។ មាន
ពាក្យខ្លះទៀត ដែលមានលក្ខណៈដូចគ្នានឹងពាក្យទាំងលើនេះ យើងច្រើនតែរៀនមេពាក្យថា ឬ នេះជា
ដកប ដូចជា សម្ព័យ ឬ សំគម, សម្ព័យ ឬ សំដី ជាដើម ទុកឲ្យសម្រេចតាមទម្លាប់ដែលសរសេរក្នុងវចនា
ហើយនោះខ្លះទៅសិនចុះ ។ល។

ថ្ងៃ ទី ១០ ធ្នូ ១៩៦៧ (ព.ស. ២៥១១)

សម្តេចព្រះសង្ឃរាជ
គណៈមហាជំនាយ

ជ. ណ. ថោកញ្ញាណោ